

## **Workers' consent to populist/fascist/extreme-right movements**

Organisers: Gilda Zazzara (University of Venice Ca' Foscari), Stefano Musso (University of Turin) and Xavier Vigna (Université de Bourgogne)

### **Call for Contributions**

A good amount of historical literature is available on popular opinion and popular consent to totalitarian regimes. Much less studies have been done on workers' consent to rightist movements before the seizure of power (like Fascism in Italy before 1922 or Nazism in Germany before 1933, populist movements in Latin America before grasping power) and to movements and parties that reached a good deal of consent under democratic regimes without being able to grasp power (like Front National in France, neo-fascist MSI in Italy 1945-1993, Northern League in Italy, Golden Dawn-Chrysi Avgi in Greece, Tea Party in the USA).

The panel discussion will focus on two points. First, how rightist movements, parties and regimes try to gain consent from working classes. Second, the levels of consent obtained from workers, namely consent from wage earners.

The question of consent in historical perspective implies a lot of methodological issues, concerning the sources and their use and interpretations.

Aim of the panel is to bring together scholars who are studying consent to single movements or regimes, or colleagues that are just interested in the matter. The panel will be an open discussion, starting from an introduction and contributions on the proposed topics.

Languages: English and French

To take part in the panel discussion, please send a short abstract of your contribution (200 words at most) to the coordinators before 30 July 2015:

Gilda Zazzara: University of Venice Ca' Foscari ([gildazazzara@unive.it](mailto:gildazazzara@unive.it))

Stefano Musso: University of Turin ([stefano.musso@unito.it](mailto:stefano.musso@unito.it))

Xavier Vigna: Université de Bourgogne ([xavier.vigna@u-bourgogne.fr](mailto:xavier.vigna@u-bourgogne.fr))

## **Le consentement des travailleurs aux mouvements populistes, fascistes ou d'extrême-droite**

### **Appel à contributions**

D'importants travaux ont été consacrés à l'opinion publique et au consentement populaire des régimes totalitaires. En revanche, peu d'études ont porté sur le consentement des travailleurs à des mouvements de droite avant la prise du pouvoir (comme pour le fascisme en Italie avant 1922 ou le nazisme en Allemagne avant 1933, comme aux mouvements populistes en Amérique latine) ; de même qu'aux mouvements et partis qui obtiennent un certain succès dans des régimes démocratiques sans pourtant accéder au pouvoir (comme le FN en France, le MSI néo fasciste en Italie entre 1945 et 1993 puis la Ligue du Nord, Aube dorée en Grèce, le Tea Party aux Etats-Unis).

Cet atelier se concentrera sur deux questions. En premier lieu, comment les mouvements de droite, les parties et les régimes tentent d'obtenir les faveurs de la classe ouvrière. En second lieu, les niveaux de consentement obtenus auprès des travailleurs, et notamment auprès des salariés.

La question du consentement, dans une perspective historique, implique un grand nombre de problèmes méthodologiques, en particulier concernant les sources, leurs utilisations et leurs interprétations.

L'objectif de cet atelier est de rassembler des chercheurs étudiant le consentement à tel ou tel mouvement ou régime, ou de collègues qui sont seulement intéressés par le sujet. Il sera l'occasion d'une large discussion et de contributions sur les sujets proposés.

Langues: Anglais et Français.

Pour faire partie de l'atelier, envoyez un bref résumé de votre contribution (200 mots au maximum) aux coordinateurs entre le 30 juillet 2015:

Gilda Zazzara: Université de Venise Ca' Foscari ([gildazazzara@unive.it](mailto:gildazazzara@unive.it))

Stefano Musso : Université de Turin ([stefano.musso@unito.it](mailto:stefano.musso@unito.it))

Xavier Vigna: Université de Bourgogne ([xavier.vigna@u-bourgogne.fr](mailto:xavier.vigna@u-bourgogne.fr))